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Festivalul Naţional de Teatru, Bucureşti, 2006. Aceasta este adresa la care pare să se fi 
mutat, trup şi suflet, Marina Constantinescu, directorul şi selecţionerul unic, "mandatat" pe o 
perioadă de trei ani să transforme FNT într-un proiect coerent şi stabil. Chiar dacă, încă de 
11nul trecut, după modelul marilor case - Avignon, Edinburgh sau Wiener Festwochen -
Festivalul a renunţat la supranume ("I.L. Caragiale"), chiar dacă, în plus, acum este mai lung 
(4-15 noiembrie) şi parcă mai bogat, rămân, evident, foarte multe de adaptat şi rezolvat pentru 
11 putea compara această manifestare culturală românească de vârf cu "surorile" sale 
europene. Şi totuşi, chiar păstrând o doză bună de luciditate şi pragmatism, Marina 
Constantinescu nu se poate împiedica să viseze. Despre importanţa de a fi constant şi despre 
inevitabilele acrocuri ale organizării unui festival naţional teatral, ea ne-a vorbit pe îndelete, 
intrerupând, pentru câteva clipe, o teribilă cursă contra cronometru. 

Andreea Dumitru: La ediţia 2005, prima sub semnătură proprie, consideraţi 
că Festivalul "este o şansă de refacere a solidarităţii de breaslă". Rămâne valabil 
acest deziderat? 

Marina Constantinescu: Cred că orice vis merită să fie visat în continuare. 
Dar Festivalul e mai mult decât un vis. Ceea ce s-a întâmplat anul trecut, post
factum - toate scrisorile emoţionante şi flatante pe care le-am primit de la actori şi 
regizori -, mi-a confirmat că nu am greşit. Chiar dacă pare o utopie, nu pot să nu 
cred în continuare că breasla are nevoie să se strângă, la modul  concret, măcar 
din când în când, în juru l  valori lor. Solidaritatea nu este o vorbă în vânt. 

A.D.: Ştiţi bine că, la noi, orice juriu se poate trezi chiar aprioric contestat. Or, 
dacă nici măcar cinci oameni nu sunt de ajuns pentru a da un " verdict", cum ÎŞi 
poate asuma unul singur o selecţie naţională ? 

M.C.:  Totul este contestat la noi .  Nu mă mai interesează de mult reaua 
intenţie. Mă preocupă să înţeleg argumentele şi observaţi i le constructive. Poate că 
ab initia, proiectul meu, gândit pe perioada celor trei ani ,  cât am acest mandat, nu 
a fost foarte b ine înţeles, probabil că aveam nevoie ş i  de t imp ca să-I fac mai clar. 
Totuşi , sunt convinsă că artiştii adevăraţi au priceput intenţi i le mele. Proiectul ,  
aşadar, are în centru creaţia regizorală în toată complexitatea ei, care o cuprinde 
impl icit ş i pe cea actoricească, scenografică, dar şi muzica originală de scenă. Cu 
alte cuvinte, tot ce înseamnă lumea spectacolu lu i .  De fapt, nu am făcut decât să 
mut un accent - de la instituţie către creator, pentru că e l ,  creatorul ,  al imentează 
activitatea unui  teatru , de stat sau particular. Am o l istă de regizori care mă intere
sează şi ea este rezultatul studiulu i pe care l-am făcut asupra celor care lucrează 
la ora actuală. Evident, m-am oprit la cei mai valoroşi ,  mai solicitaţ i ,  respectând 
chiar şi modele. Din tot ce au făcut aceşti regizori într-un interval anume, pe care 
nu l-am mai ţ inut chiar atât de strict, deşi l-am respectat (voi expl ica, însă, care 
sunt excepţi i le) ,  am selecţionat ceea ce cred că-i reprezintă pe e i ,  în primul rând, 
în momentul de faţă. Am prelungit durata Festivalu lu i ,  iar în unele cazuri , vor f i  
prezentate câte două montări a le acelu iaşi regizor, pentru că mi se pare, 



într-adevăr, o provocare extraordinară să putem vedea tot ce se întâmplă 
important în teatrul românesc. Evident, nu sunt capodopere toate spectacolele, 
dar ele apartin atât regizori lor, cât şi teatrelor, trupelor cu care lucrează ei .  Din 
această perspectivă, a d i rectorului de festival ,  verificarea mea fundamentală a fost 
d in nou, ediţia recentă a Festivalu lu i  de la Avignon, când mi-am dat seama că şi 
acolo tot despre regizori şi nume de creatori este vorba. La Avignon, Franţa îşi 
prezintă, de fapt, mişcarea teatrală dintr-un anumit interval ş i ,  dacă, de exemplu, 
Lacascade, care acum doi ani strălucea cu Platonov, anul ăsta a fost - din punctul 
meu de vedere, complet gratuit - criticat, acela era spectacolu l  semnat de 
Lacascade, nu de Hortense Archambau lt sau Vincent Baudri l ler. La noi, însă, s-au 
făcut confuzi i de acest gen . . .  

A.D.: Să Înţeleg că vă interesează mai mult evoluţiile individuale decât un 
diagnostic al stagiunii? 

M.C. :  Nu ştiu dacă a fost o stagiune mai bună sau mai proastă . Eu constat, 
în pr imul rând, o d iversificare a t ipuri lor de spectacol . De p i ldă, Alexandru Dabija 
a făcut spectacol după o carte care a însoţit foarte multe generaţi i ,  Aventurile lui 
Habarnam de N ikolai Nosov, dar nu la teatrul de cop i i ,  ci la Odeon .  Apo i ,  sunt 
registre complet diferite între un  spectacol de text, în pr imul rând,  cum este, tot 
în reg ia lu i  Dabija, Mol/y Sweeney de Brian Frie l ,  demonstrând ce înseamnă 
drumul către s impl itate şi esenţă, ş i Elizaveta Bam a lui Toci lescu, un act de 
mare curaj , care impl ică şi un t ip special de cercetare. Sigur că e greu să înţelegi 
c ine e Dan i i l  Harms văzând o montare de asemenea factu ră şi e greu să înţelegi 
ce e cu acest spectacol dacă nu  şti i c ine e Dan i i l  Harms şi nu l-ai cit it .  Mie m i  se 
pare că ceea ce propune regizoru l ,  plecând de la un text care nu este deloc o 
g lumiţă, reprezintă o provocare, inclusiv pentru actori , form idab i l  puşi în valoare 
(ei cântă_ live, pe scenă, cu muzicien i  importanţi şi instrumentele lor foarte 
variate) .  I n  cal itatea de d i rector de festival pe care o am, eu nu fac cron ică la 
spectacole, ci mă străduiesc să u rmăresc şi pe termen lung ce anume îi 
preocupă pe regizor i .  Ei caută, încearcă modal ităţi noi şi trebuie să fim atenţi la 
aceste lucrur i .  Măniuţiu ,  de exemplu ,  a făcut L'oubli, pe texte de George Banu ,  
într-o altă vers iune,  mult ma i  puternică, esenţia l izată, în care autoru l-eseist este 
pus în postura de actor. Iar prezenţa sa lângă doi extraordinari dansatori -
Sylvain Groud şi Vava Ştefănescu - mi  se pare o formulă foarte interesantă şi 
d in  punctu l de vedere al reg izoru lu i ,  dar şi al acestor artişti care dia�oghează. 
Prin urmare, spectacolele sunt foarte variate şi e bine să vedem asta. I n  acelaşi 
timp, pentru mine ,  la fel de important este faptul că artişti din generaţi i  d iferite 
(dar nu neapărat) s-au oprit la acelaşi text. Mă interesa, de pi ldă, foarte mult 
Godot-u l  lu i  Pu rcărete - lăsat complet în afara nominal izări lor U N ITER de anul 
acesta! - şi Godot-ul lu i  Tompa,  Plastilina lu i  Massaci - ş i  ea ignorată - şi 
Plastilina l u i  Afrim (e vorba de textul l u i  Vasi l i  Sigarev, n. red. ) ,  Livada l u i  Alexa 
Visarion si Livada l u i  Claudiu Goga. Sunt n işte lucrur i  peste care nu poţi să treci 
aşa, întâmplător. De ce s-au oprit reg izori i  asupra acestor texte? Să fie doar 
simple coincidenţe? Sau ce se repetă, semnifică? Ce mă doare cel mai tare e 
faptul că oameni i  de teatru sunt prim i i  care nu se văd între e i .  Asta aş vrea eu 
să se întâmple, ăsta e visul meu.  

A.D.: Selecţia iniţială a avut de suferit când aţi i'nceput să organizaţi această 
editie? ' M.C.: Sunt şi neşanse într-un festival .  Unele, majore. De pildă, spectacolul lu i  
Purcărete cu Aşteptându-1 pe Godot, de la Teatrul Naţional "Radu Stanca" din 



Sib iu .  Regret enorm şi mă doare că nu l-am în Festival , dar dispariţia lu i  Y i ��i l  
Flonda, după care mi se pare că trebuie să purtăm cu toţi i dol iu ,  nu face pos1b1 la, 
:leocamdată, reprezentarea acestui Beckett sentimental . . .  Cine se putea gândi la 
o altă nenorocire, care va face imposibi lă jucarea unui alt spectacol selecţionat de 
mine,  Shoah. Versiunea Prima Levi, al lui Măniuţiu ,  care, în varianta sibiană, 
punea într-o lumină acută şi într-o tensiune mult mai dramatică un personaj care 
conduce n işte lumi ,  acompaniindu-le cu muzica lu i .  Mă gândesc la Gyuri Vi lan, 
care a murit şi el de curând. Nici acest spectacol ,  pe care eu mizam şi d in punctul 
de vedere al regizoru lu i ,  dar şi al investigării unor lumi ,  nu se va putea juca. 

A.D.: Dincolo de marile absenţa, obiective, să spunem, au fost şi piedici de 
natură institutională? 

M.C.: Deocamdată, nu .  Nu mi-am pus problema în acest fel ,  nici o secundă. 
Eu am colaborat extraord inar cu unele teatre din ţară, cu cele gazdă, din 
Bucureşt i ,  de exemplu, iar anul acesta, în semn de respect pentru tot ceea ce au 
făcut, am început treaba şi mai devreme. Am vorbit cu fiecare în parte, acum le 
trimitem programul ca să nu le afectăm organizarea internă. Festivalul trebuie să 
fie o sărbătoare a teatrului .  . . De data asta, teatrele-gazde îşi vor păstra integral 
încasările d in vînzarea bi letelor. Trebuie să aduc multumiri le noastre sincere 
tutu ror tehnicieni lor, maşinişt i lor, lumin işti lor care fac posib i l ,  concret, orice vis al 
nostru , mai exacţ adaptarea şi montarea fiecărui spectacol în condiţi i s imi lare cu 
cele de la sediu .  l ncă din vară, regizori i ,  scenografi i  şi corpul tehnic vin, măsoară, 
analizează soluţi i le cele mai bune pentru ca spectacolu l  să fie perfect din punct de 
vedere tehnic, ca să scăpăm de provincial ismele cunoscute: "n-a fost bine pentru 
că nu s-a jucat ca la sediu" .  Este o formă de respect pe care ne-o datorăm uni i  
altora şi cu toţ i i ,  publ icu lu i .  Sunt mii de lucru ri care intră într-o ţesătu ră aproape 
inviz ib i lă ,  dar de care trebuie să ţinem seama cu toţ i i  în acest proiect. 

A.D.: E, Într-adevăr, necesar ca În Festivalul Naţional să fie prezentate şi 
spectacole străine? 

M.C. :  Cred că participări le internaţionale, care înseamnă şi spectacole, ş i  
personalităţ i ,  au rostul de a ne conecta la ceea se întâmplă important în  lume ş i  
în secolul în  care trăim, de a introduce un elem_ent de comparaţie absolut vital în 
tot ce facem,  de a ne ţine, informaţional, la zi. In acelaşi timp, cred că Festivalul 
trebuie să rămână naţional cu orice preţ, după cum la Avignon, bani i ,  efortu l ,  
munca ş i  trad iţia sunt investite, în  primul rând, pentru mişcarea teatrală franceză. 
Restul sunt nuanţe şi împodobir i ,  pe care le-am încercat şi eu. Cred că ar fi un act 
de snobism să-I declarăm internaţional . Sunt destu le în România. Am mers pe 
formula "Festivalul Naţional cu participare internaţională". Anul acesta, ea s-a 
putut realiza pentru că am început tratative, unele, din ianuarie. Mă interesează să 
aduc două sau trei spectacole mari , solide, grele, ale unor regizori mari, specta
cole care au marcat istoria teatru lui .  Astfel de invitaţii au nevoie de timp, mult, ş i  
de ban i ,  mulţ i .  Port, de pi ldă, o corespondenţă cu Nadj , pentru unul  dintre cele mai 
complexe spectacole ale lu i ,  Les philosophes. Programul lor este făcut până în 
noiembrie 2007! Am reuşit, tot aşa, după o corespondenţă asiduă, să invităm 
Teatrul "Katona J6zsef", poate unul dintre cele mai solide teatre şi trupe, cu un 
spectacol extraordinar, lvanov de Cehov, în regia lu i  Ta mas Ascher. O altă întâln i re 
importantă va fi cea cu Patrice Chereau .  El are o lectură cu Marele inchizitor de 
Dostoievski, un one man show pe care îl p l imbă prin toată lumea, iar carisma, 
experienţa şi inteligenţa acestui creator au o amprentă foarte puternică. E foarte 
emoţionant, fără a fi spectaculos, dar teatrul nu înseamnă numai foc de artifici i .  





TEATRLIL� 1 
A.D.: Va fi interesant de văzut În ce măsură acest recital va funcţiona ca 

termen de comparatie. Mai sunt şi alte certitudini În program? 
M.C.:  Da, în acest moment pot să anunţ participarea lu i  Lev Dodin ,  cu Malâi 

Teatr din Sankt Petersburg cu un spectacol foarte, foarte special al lu i ,  Cevengur. 
Textul ,  scris pe la 1926, este tulburător. Romanul acesta, dramatizarea lu i  şi felu l  
In care Dodin 1-a gîndit are un impact terib i l  asupra spectatoru lu i .  Iar pentru cei 
care au trăit în spaţiul totalitarismulu i ,  pentru cei care au cunoscut mecanismul 
sin istru şi devastator al comunismulu i ,  spectacolu l  devine memorabi l .  Actori i sînt 
extraordinari , de o rigoare formidabi lă, cu un t ip de emoţie în joc, în privi r i ,  în 
tăceri . .. o şcoală de teatru fantastică, unde studiază cu maestrul lor, Lev Dodin ,  
apoi lucrează tot cu el ia Malîi Teatr. Relaţia este extrem de interesantă, de oriunde 
ai privi-o. Fie dinspre regizor, fie dinspre student-actor, este un teatru-laborator, 
v iu, unde prezenţa lu i  Dodin domină şi seduce, în acelaşi timp. La noi nu există 
aşa ceva. Pentru ca acest spectacol să se poată juca aici , a fost nevoie de ore şi 
ore de studiu ,  de căutări , de discuţi i cu Dodin ,  de discuţi i între echipa tehnică a 
Naţionalu lu i  d in Bucureşti - formidabilă! - şi cea a lu i  Dodin .  Montarea şi 
adaptarea au presupus mari eforturi şi bunăvoinţă din partea tuturor. 

A.D.: Ce noutăţi mai sunt, dincolo de selecţia principală şi de invitaţii străini? 
M.C.: Am mers pe n işte module . . .  Va f i ,  de pi ldă, un modul de traduceri făcut 

în colaborare cu Chartreuse de Vil leneuve lez Avignon, unde e un spaţiu al 
cercetări i de toate t ipuri le, ş i  Maison Antoine Vitez. Cred că este foarte utilă o 
discuţie despre ce fel de texte, cum şi de către cine sunt ele traduse sau 
comisionate, în spaţiu l  european ,  dar în principal la noi . Ce nu mi-a ieşit, dar aici 
e o problemă mult prea compl icată, e partea de discuţi i pe tema traducerilor -
obligatori i ,  d in punctul meu de vedere - al operelor complete : Shakespeare, 
Cehov etc. Regizorii sunt cei d intâi care ştiu  ce nenoroci re este că nu s-a mai 
preocupat nimeni de aşa ceva . . .  versiuni le existente sunt absolut depăşite, l imba 
e în evoluţie . . .  Poate la anul vom reuşi să organizăm şi o asemenea dezbatere. 
Mizez foarte mult pe un modul pe care l-am făcut în colaborare cu Centrul Naţional 
al Dansulu i ,  poate mai puţin spectacu los anu l  acesta, dar foarte necesar. E i  au 
gândit un program pentru cinci z i le , în care specialişti i ,  dar _şi iub itorii de dans vor 
putea vedea cam care sunt u lt imele tendinţe în domen iu .  In fond, dansul este o 
dimensiune vitală şi tot mai prezentă în teatru , de atâţia ani .  Sunt absolut convinsă 
că trebuie să fie cu noi într-un festival , aşa cum la Avignon, de p i ldă, anul ăsta, 
spectacolele de gen au fost în top. Vor fi seri şi nopţi găzduite de CNDB, am pus 
la cale un fel de cinematecă, cum i-am spus noi, unde se vor putea viziona 
înregistrări cu mari spectacole, mai noi, mai vechi ,  dar foarte importante. Sunt 
oameni de teatru care iubesc enorm dansu l ,  dar nu pot călători ca să vadă marile 
spectacole şi atunci vrem să dăm această şansă, a vizionării unor cicluri de mari 
creaţ i i .  Mai este un modul ,  pe care l-am numit lndie, al teatru lu i  indepedent, 
experimental ,  underground. Pentru selecţie, am colaborat cu Voicu Rădescu . Va fi 
o expoziţie superbă a lui Helmut StUrmer, la Teatrul Naţional ,  cu fotografi i  
prelucrate din spectacolele lu i  şi puse excepţional în valoare, un drum in iţiatic în 
lumea scenografi i lor sale. Vor fi aduse şi câteva păpuşi mari , foarte frumoase, din 
Faust-ul lu i .  Teatrul ACT va găzdu i  un modul de conferinţe susţinute de mari nume: 
Monique Borie va vorbi despre Teatru şi sculptură - de fapt, toţi am fost foarte 
marcaţi ,  la Avignon, de spectacolul lu i  Nadj , Pasa Doble, realizat împreună cu 
ceramistul Barcel6, şi cred că de-acolo s-a născut şi ideea acestei teme pe care 
doamna Borie este în măsură să o susţină extraordinar. George Banu va avea şi 
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el o conferinţă puţin obişnu ită, la noi , ca tip de abordare a domeniu lu i  şi sper să 
intereseze: "Moartea copilului"şi "uciderea de copil" - două motive la răscruce de 
secol. Arhitectu l-scenograf Jean-Guy Lecat va veni  din India pentru a susţine o 
conferinţă , dar încă nu şi-a ales tema, ezitând între Beckett, Artaud şi Brook. El va 
avea întâlnir i informale cu Ordinul  Arhitecti lor si cu Un iunea Arhitecti lor dar 
doreşte să-i cunoască şi pe tineri i creatori, să "sim'tă" oraşul ,  să-I exploreze vizual. 
Intenţia mea era, încă de anul trecut, ca să descoperim şi noi spaţi i  şi să le 
introducem într-un circuit fie doar şi festival ier, dar orice construcţie de acest tip 
are nevoie de foarte mult timp. Totul e să începi cumva. Stând de vorbă cu d i rectorii 
Festivalu lu i  de la Avignon, am înţeles că ei au făcut invers: şi-au provocat creatorii 
să umble, să caute, să descopere spaţ i i ;  dacă spectacolu l  creat într-un astfel de 
loc devine important, cu miză, atunci ş i spaţiu l  respectiv intră într-un circuit. Cum 
s-a întâmplat, de exemplu ,  cu Mahabharata lu i Brook şi cu Cariera de la Boulbon, 
aflată la cincisprezece ki lometri de Avignon. Noi am reuşit, de pildă, începând de 
anul trecut, să consacrăm Teatrul ACT întâlnir i lor, conferinţelor şi lansări lor de 
carte. Acum rezervăm Sala Studio de la "Nottara" pentru one man şi woman 
show-uri ,  care, ch iar dacă nu sunt multe, sunt importante, şi poate şi aici e o 
provocare pentru artişt i i  noştri , o invitaţie de a gândi spectacole de tipul acesta. 
Totodată, introducem în circu itu l festival ier Sala Atel ier de la Naţional ,  pentru 
modulu l  de dans. Ce am vrut eu, de fapt, prin aceste module şi prin deschiderea 
graniţelor? Să arăt concret că suntem împreună, spi ritual , dar şi teatral , cu ltu ral , 
pentru că împreună creăm lumea teatru lu i ,  care e formată din toate aceste 
elemente: dans, scenografie, text şi dezbateri . . .  într-un cuvînt, dialog . 

A.D.: Anul trecut, aţi provocat destule rumori, invitând sub umbrela Festiva
lului şi premiere ale stagiunii În curs. Vă mai asumaţi acest risc? 

M.C.:  Vreau să precizez, încă o dată, care sunt pal ierele care formează 
structura Festivalulu i :  spectacole selecţionate - care aparţin stagiun i i  trecute -, 
spectacole invitate şi spectacole a căror premieră oficială o găzduieşte Festivalul 
Naţional de Teatru . Nu văd care este riscul ,  unde anume s-ar găsi e l ,  dar, dacă 
există totuşi , mi- I  asum,  aşa cum îmi asum tot Festivalul .  

A.D.: La nivelul organizării, există parteneri noi sau, dimpotrivă, retrageri notabile? 
M.C.: De retras nu s-a retras nimeni , s-au adăugat, însă, câteva uniuni de 

creaţie, Centrul Naţional al Dansulu i ,  artişti devotaţi şi entuziaşti, sponsori minunaţi, 
oameni de afaceri care ne-au făcut să gândim relaxat anumite nuanţe. Am colaborat, 
din nou, foarte bine, mult mai profund, într-un respect reciproc, cu Ministerul Culturii 
şi Cultelor, prin Ioan Onisei ,  care ne-a sprij in it tot timpul ,  împreună cu echipa lu i .  Vă 
rog să mă credeţi că este vital acest lucru !  Am comunicat foarte bine cu Primăria 
Capitalei şi cu ArCuS, care s-au impl icat total, ne-am apropiat mult faţă de anul 
trecut, am învăţat să ne cunoaştem, să ne respectăm ideile şi idealuri le, elanul şi 
l imitele, am înţeles că nu putem uni i  fără ceilalţi . Munca noastră, a echipei mele a 
început iute după încheierea ediţiei de anul trecut, după mij locul luni i decembrie. 
Izolarea în care trăim din punct de vedere cultural nu cred că ajută nimănui şi, aşa 
cum securiştii şi comuniştii continuă să fie - pentru că oricum, n-au altă şansă -
solidari , nu văd de ce n-am înţelege şi noi, în sfârşit, că asta e o şansă să fim umăr 
la umăr, măcar o dată pe an . Cât despre staff- unde există nişte renunţări din partea 
mea - există şi un mare câştig ,  Ozana Oancea, mai mult decît asistenta mea, omul 
care a ţinut în mână toate contactele cu trupele străine care vin, cu invitaţ i i ,  le-a 
structurat programul, a stabil it contactele pentru anul vi itor, mă rog, multe, multe; iar 
la departamentul de presă, Oana Răsuceanu , o tânără formidabilă, cu experienţă şi 
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devotament. Staff-ul meu este acelaşi în mare parte, pentru că a muncit exemplar: 
discret, modest, calm şi foarte profesionist, occidental . Ediţia de anul trecut, datorită 
cal ităţ i i  umane şi profesionale a celor din echipa mea, a fost o mare lecţie de viaţă 
şi de teatru . Pentru mine. Nu sunt atât de mulţi oameni precum am avea nevoie, am 
tot căutat, ajutată de Oana Borş şi Marinela Ţepuş, "mâini drepte", minţi deschise, 
colaboratori extrem de oneşti şi dăruiţi, dar nu am găsit mare lucru . Este o muncă 
imensă, practic, care nu se termină de la o ediţie la alta, o muncă istovitoare, extrem 
de solicitantă. Anvergura din anul 2006, dacă am reuşit lucrul acesta, se datorează 
în primul rând susţinerii necondiţionate şi entuziaste a Aurei Corbeanu ,  directorul 
executiv, un om pe care îl ştiu de foarte mult timp, dar pe care îl descopăr cu mare 
bucurie de ceva vreme într-o evoluţie interioară şi spirituală reală. Mi-e foarte greu 
să condensez aici , în câteva cuvinte, ce înseamnă pentru mine acest om, acest 
profesion ist care m-a însoţit şi m-a ocrotit, care a materializat, superb, visele mele. 
Cu o mare delicateţe, tandreţe şi respect. Datorită ei, prietenilor mei , datorită calităţii 
lu i  Ioan Onisei şi a echipei mele, a colaboratorilor există tot ce este consistent şi bun 
în Festival . Fără ei . . .  

A.D. : Are Festivalul, În acest moment, vreo şansă de instituţionalizare? 
M.C.: Nu ştiu ce se va întâmpla. Ştiu doar că timp de trei ani trebuie să 

muncesc nebuneşte. Asta am înţeles de la început. Totuşi ,  mi se pare impresionant 
că, într-un timp scurt, multe dintre visele mele au devenit realitate. Uneori , când 
mă uit în urmă, nici nu-mi vine să cred şi asta îmi dă o speranţă că nu-i chiar totul 
pierdut, că mai există cal itate umană. 

A.D.: Şi capacitate de mobilizare pe termen scurt. 
M.C.: In cazul nostru, a fost şi pe termen lung, pentru că deşi Festivalul nu e 

instituţional izat, noi am început să lucrăm încă de la mijlocul lu i  decembrie, uni i ,  şi 
alţi i ,  din ianuarie. Eu am plecat pe urmele regizorilor de pe lista mea . . .  Sigur că am 
fost şi în alte locuri , răspunzând invitaţiei unor di rectori de teatre, chiar dacă ştiam 
că nu voi avea ce . . .  Mergând acolo, le-am explicat care e conceptul Festivalulu i ,  care 
e miza lu i ,  iar oamenii au înţeles, dar s-au bucurat că m-am dus, s-au legat afinităţi. 
De pi ldă, la Arad, la T imişoara, unde am găsit lucruri foarte dinamizate şi intere
sante . . .  Am refăcut dialogul cu Oradea, care fusese întrerupt în mod nepol iticos de 
ei, am fost la Constanţa, unde am văzut ce vrea să facă Beatrice Rancea cu oameni 
tineri şi pasionaţi .  Din păcate, Moldova l ipseşte. Nimeni nu mi-a dat un telefon,  
niciodată, m-am interesat doar pe căile mele . . .  dar poate că revin acum în circuit ş i 
Piatra Neamţ, şi laşiu l .  Marele meu regret, pentru că � absent de pe listă, e că nu 
am avut n ici un semnal din partea lui Bocsardi Laszl6. In rest, l ista a rămas aproape 
aceeaşi. Cel mai tare m-a bucurat, anul trecut, faptu l că regizori i ,  pe care-i găzduim 
pe toată perioada Festivalulu i ,  şi-au văzut uni i altora spectacolele, au putut discuta 
în Clubul Festivalului ,  pus cu o mare generozitate la dispoziţie de "Cafeneaua 
actori lor''. Nu voi osteni să le mulţumesc pentru deschiderea şi căldura pe care au 
avut-o. Au făcut ceva nemaipomenit pentru lumea ţeatru lu i ,  zile şi nopţi .  Erau toţi 
acolo: şi Dabija, şi Măniuţiu ,  şi Bocsardi ,  şi Tompa. In sfârşit, artiştii din Festival au 
un loc în care să se strângă şi să-şi depăşească neputinţele şi orgoli i le, stând de 
vorbă. Asta a fost o imagine atât de puternică, imagine care m-a urmărit, într-un an, 
la Sibiu (nu în timpul Festivalu lu i ,  ci cu altă ocazie) : se aflau acolo, la aceeaşi masă, 
Purcărete, Tompa, Măniuţiu ,  Dabija, Biţă Banu, încât mi-am zis: "Aş da orice în viaţă 
să pot reface această imagine şi-n altă parte". Dumnezeu m-a ajutat. Au fost din nou 
cu toţii la aceeaşi masă. Cu asta rămânem. A� 'DLIHtTR.LI 




